
Гавораць, што знос ад-
наго трухлявага будынка 
абыходзіцца бюджэту ў 700-
800 тысяч рублёў. Ну, калі бу-
дынак і праўда такі трухлявы, 
то яго можна і не разбіраць, а 
проста спіхнуць бульдозерам. 
На тое патрабуецца сродкаў 
значна меней. А вось больш-
менш вартыя ўвагі пабудовы, 
а такіх у нас бальшыня, трэба 
разбіраць.

Спачатку здымаецца 
шыферны дах. Куды дзя-
ецца ўжываны шыфер? 
Правільна, або прапіваецца 
або забіраецца нейкім 
начальнікам для сваіх патрэб: 
на дачу, лазню ці гараж. Куды 
дзяюцца добрыя дошкі са 
столі і падлогі? А ўсё туды ж. 
І, нарэшце, сам зруб. Нават, 
калі яго проста парэзаць на 
дровы, атрымаецца мінімум 4 

прычэпы сухіх дроў. Пры кош-
це за адзін прычэп у 200 000, 
кошт усіх чатырох палічыце 
самі. 

Застаецца печка, пры раз-
борцы якой можна прыдбаць 
нейкую тысячу-другую цэглы. 
Ды часцей за ўсё не сучаснай, 
якая лёгка развальваецца, 
а ранейшай, трывалай, якая 
стаіць стагоддзі. Не забудзем 
і пра пячное ліццё, якое сён-

ня каштуе ой колькі. Куды 
дзяецца яно? Ці апрыходвалі 
яго хоць з аднаго будынка? 

Вось цяпер давайце і 
падлічым, колькі павінна 
абыходзіцца бюджэту раз-
борка аднаго будынка. Куды ж 
дзяюцца сродкі ад разборкі? 
Папытайце любога старшыню 
сельсавета, ён вам дакладна 
адкажа.

Іван Ракіцкі.
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”Нельга есці хлеб народа і 
грэбаваць ягонай мовай”. 

Ул. Караткевіч.

http://haradok.belarda.org - сайт нашага рэгіёна

НАРОДНАЯ ТРЫБУНА ТАК ЦІ НЕ?

Выцерпеў край наш паводкі, пажары,  
            навалы,
Выдраўся трудна з балота пагарды 
                  і зла,
Толькі каб родная мова жыла 
          і спявала
І для душы беларускай святою 
         скарбонкай была.

І ўжо здавалася: сонца заззяла 
         ў аконцы,
Прашчураў ціхі наказ даляцеў 
       да прысад
І па-дзяржаўнаму годна па ўсёй 
  ачунялай старонцы
Роднае слова займае законны пасад.

Дзеткі, нібыта малітву, 
               яго паўтаралі.
Песні ўздымалі яго да яснотных 
       вышынь...
Ды ўжо злавалі імперскіх штабоў 
        генералы.
Ды ўжо фельдфебелі лезлі яго 
       задушыць.

Тыя, што беглі сюды ад цяжкой   
       галадоўлі
І пачувалі сябе, нібы ў хаце сваёй.
Ну, а найболей, уласнай саўгаснай  
             гадоўлі
З луджанай глоткай і рабскай 
        халоднай крывёй.

Як яны наскае слова качаюць 
         у брудзе!
Як яны пнуцца яго даканаць назусім!..
Родны Іван Дамінікавіч, Вы нам 
         даруйце!
Ты нам даруй, калі зможаш, 
      самотны Максім!..

Г.Бураўкін.

Даруйце!..
12-га верасня ў актавай 

залі мінскага трактарнага за-
вода адбыўся чарговы(трэці 
па ліку!!!) установачны з’езд 
Беларускай Хрысціянскай 
Дэмакратыі. Па надуманых 
прычынах пакуль што БХД не 
рэгіструюць. Партыя, якая ўжо 
сёння налічвае 2740 сяброў 
па ўсёй Беларусі, вылучыла 
на з’езд 135 дэлегатаў, якія 
прынялі важныя дакументы, 
неабходныя для рэгістрацыі 
партыі ў Мінюсце. Акрамя 
таго на з’ездзе была абмерка-
вана і прынята стратэгія БХД 

на маючых хутка адбыцца 
прэзідэнцкіх выбарах. Вось 
вытрымкі з пастановы з’езда.

“Ілгаць, красці, баяцца – у 
сённяшняй Беларусі норма. 
Але ніводная дзяржава, пабу-
даваная на хлусні, карупцыі 
і страху, не будзе паспяхо-
вай. Толькі хрысціянскія 
каштоўнасці здольныя даць 
цвёрдае апірышча для 
рэформаў. Адзіная сфера, у 
якой рэжым бяссільны – гэта 
маральнасць. БХД можа і 
павінна стаць той палітычнай 
сілай, якая зменіць сістэму.

БХД абірае наступаль-
ную стратэгію і пастанаўляе: 
вылучыць кандыдатам у 
прэзідэнцкай кампаніі 2010 
г Віталя Рымашэўскага.” 
Ягоным галоўным тэзісам 
у прэзідэнцкай праграме 
з’яўляецца сумленнасць ула-
ды. Хлусіш, не выконваеш сваіх 
абяцанкаў – у адстаўку. Крад-
зеш – у турму. Выбары на ўсіх 
узроўнях без фальсіфікацый. 
Вярнуць законнасць у суды, 
пракуратуру і міліцыю. 
Максімальнае спрашчэнне па-
даткаабкладання. Асновай на-

цыянальнай эканомікі павінен 
стаць вольны дробны і сярэдні 
бізнес. Галоўныя бюджэтныя 
расходы – не на дзяржаву, 
армію і КДБ, а на адукацыю, 
навуку і ахову здароўя. Улада 
павінна належыць мясцовым 
людзям, а не раённай і аблас-
ной мафіі.

Падрабязна пра пе-
радвыбарчую прагарму 
В.Рымашэўскага вы зможаце 
даведацца бліжэй да выбараў.

Дэлегат трэцяга з’езду БХД 
Г.Станкевіч. 

•	 Каб	 атрымліваць	 кож-
ны	 нумар	 газеты	 «Крывінка»	
паведаміце	рэдакцыі	аб	гэтым	
–	зрабіце	бесплатную	падпіску.	
Калі	не	жадаеце	атрымліваць,	
то	патэлефануйце.

•	 Рэдакцыя	 «	 Крывінка	 »		
змяшчае	бясплатныя	абвесткі	
чытачоў	 выдання.	 Дзеля	 раз-
мяшчэння	абвесткі	патэлефа-
нуйце	ў	рэдакцыю.

•	 Калі	 парушаны	 вашы	
правы	 спажыўца,	 працаўніка,	
то	 даем	 эфектыўныя	 пара-
ды	 па	 абароне	 права	 і	 пошуку	
бясплатных	 юрыстаў.	 Звяр-
тайцеся	 на	 адрас	 газеты	
«Крывінка».

•	 Рэдакцыя	 запрашае	 да	
супрацоўніцтва	 неабыяка-
вых	 грамадзян.	 Вашы	 навіны,	
паведамленні	–	нашая	падзяка.	
Словам,	сувенірам.

Аб’явА

У сувязі з праблемай размяш-
чэння газеты “Крывінка” на парта-
ле http://haradok.belarda.org/  наша 
газета стала будзе размяшчацца на 
партале http://kamunikat.org/ , дзе 
зацікаўленыя грамадзяне могуць 
яе спампаваць са старонкі: http://
kamunikat.org/kryvinka.html , што у 
каталагу “Пэрыёдыка” для далейшага 
выкарыстання. 

З’ЕЗД  БХД

Не паспелі настаўнікі школ выйсці на 
працу пасля летняга адпачынку, як на іх 
зноў абрынулася хваля пабораў. 

Па-першае, ніхто не адмяняў у шко-
лах платных паслугаў. Аказваецца, нават 
улетку настаўнікі павінны былі займацца 
з дзецьмі, каб папоўніць апусцелую касу 
раённага бюджэту! Нават за летнія меся-
цы, калі настаўнікі былі ў адпачынку, з іх 
рэгулярна ўтрымлівалі грошы на платныя 
паслугі. 

Па-другое, мы павінны заплаціць за 
канцэрт... Дзімы Белана. Праўда, выступаў 

ён яшчэ ў ліпені ў час Славянскага База-
ру. І хаця канцэрт той быў на вуліцы, да-
кладней, на адной з Віцебскіх плошчаў, 
туды прадаваліся білеты, і яны былі раз-
меркаваны па ўсіх установах раёна. На-
шай Пяцігарскай школе таксама колькі 
перапала. Але ахвочых паехаць у Віцебск 
сярод настаўнікаў не знайшлося. Пэўна, 
Дзіма штосьці не тое спявае. Мусіць, яго 
спевы дысаніруюць з нашым жыццём. Але 
зорцы Дзіму трэба заплаціць. Ну не будзе 
ж яму плаціць адміністрацыя Славянска-
га Базару. А наша раённая адміністрацыя 
выконвае ўсе распараджэнні вышэйстая-
чых інстанцый. Дык няхай яна даведаец-
ца, можа яшчэ каму з расейскай папсы 
тэрмінова патрабуюцца грошы, дык нашы 
настаўнікі скінуцца. Ім абяцаюць з верас-
ня зарплату падвысіць, дык няхай з нас 
бяруць болей, не саромеюцца асабліва. 
Мы ж беларусы, мы – гасцінныя і дабра-
душныя.

А напрыканцы яшчэ пра адну боль-
ку. Традыцыйна ў жніўні адбываецца 
прыёмка школ. Але ж пры той прыёмцы 
настаўнікі мусяць зрабіць добрапры-
стойны твар і ... накрыць для правяраю-
чых стол. (Раней ён быў “горкі”, а цяпер 
салодкі.) Зразумела, за свае кроўныя. 
Адарваць ад сям’і апошні рубель, але каб 
“прыёмшчыкам” спадабалася. А раптам 
разазлуюцца і не прымуць аб’ект? Што 
тады рабіць будзем? 

Ну, як вам гэта падабаецца?

Г.Станкевіч. 

ПАБОРЫ, ПАБОРЫ, ПАБОРЫ... “Iзноў прашуміш 
ты вясновым 
дажджом...”

Неяк чытаючы выдадзены сёлета новы 
зборнік выбранай беларускай паэзіі, звярнуў 
увагу на адну дробную акалічнасць. Вер-
шы ўсіх аўтараў ідуць без храналагічнага 
напаміну, і толькі пад адным вершам “Родная 
мова” Максіма Танка стаіць дата (1943). Для 
чаго укладальнікам спатрэбілася для верша, 
напісанага ў далёкім ваенным годзе, рабіць та-
кое выключэнне? 

Звернемся да заключных шасці радкоў твора, 
дзе М.Танк звяртаецца да беларускай мовы: 

“Калі ж ападзе і развеецца дым
І нівы васкросшыя закаласяцца,–
Ізноў прашуміш ты вясновым дажджом,
Ізноў зазвініш ты у кожнай у хаце,
Цымбалам дасі іх сярэбраны гром
І вусны расквеціш усмешкай дзіцяці.”
Вось і адказ на пытанне. Калі не браць пад ува-

гу год напісання, верш можна цалкам аднесці 
да сучаснасці. Бо сёння чадным дымам сумна-
вядомага лукашэнкаўскага рэферэндума нашу 
мову атруцілі. Яе выціснулі на ўзбочыну, хацелі 
б пазбавіцца цалкам. Але на варце яе стаяць 
класікі беларускай літаратуры, пазбавіцца якіх 
не так проста. І калі пад вершам не паставіць 
даты, тады трэба тлумачыць, што М.Танк 
адрасаваў свае радкі зусім не існаму рэжыму, 
які, нібыта чужынскі, драсуе і топча святое.

Нягледзечы на тое, што акупанты змагаліся 
супраць беларускага народу зброяй, падчас 
вайны яны не забаранялі адкрыццё на аку-
паванай тэрыторыі Беларусі тысяч школ, дзе 
выкладанне вялося па-беларуску. Сённяшняя 
ўлада такія школы закрывае і закрывае, так 
што іх застаецца мізэрная колькасць. І, каб пат-
лумачыць чытачам, каго меў на ўвазе М.Танк, 
калі пісаў свой верш, сёння спатрэбілася 
паставіць дату. А ці будзе хто чытаць той верш 
заўтра?

Г.Станкевіч.
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Рамонт у доме №2 
па вуліцы Пушкіна 

працягваецца. Дакладней 
кажучы, ніхто даўно ўжо не 
шавеліцца, каб той рамонт 
завяршыць. Распачаты на 
пачатку года ў студзеньскія 
маразы, і праз 9 месяцаў 
у пачатку верасня гэты 
дом стаіць непадрыхта-
ваным да зімы. Мала ска-
заць непадрыхтаваным. 
Зайдзіце ў любы пад’езд 
гэтага дома. Уваходныя 
дзверы трымаюцца на 
клінах, у адным пад’ездзе 
падымацца вам прыйд-
зецца не па ступеньках, а 
па часова збітаму з дошак 

трапу. Паштовыя скрыні 
некалькі месяцаў(больш 
за паўгода!!!) ляжаць пад 
нагамі. Наўкол бруд.  

Ды й як сведчаць 
жыхары дома, пасля ра-
монту стала не толькі ле-
пей. Так, сапраўды, дах 
адрамантавалі, замянілі 
ўнітазы і ракавіны. Але ад-
начасова ў многіх кватэрах 
на кухні і ў прыбіральні 
з’явіўся непрыемны пах, 
якога да рамонту не 
было. Пасля дажджоў 
вада сцякае абы-куды, бо 
водазліўныя трубы ўсё 
яшчэ адсутнічаюць. Склад-
ваецца ўражанне, што гро-

шы, якія жыхары добра-
сумленна пералічвалі на 
капітальны рамонт дома, 
пусцілі на нейкія іншыя 
мэты. Можа, купілі новую 
машыну для начальніка, 
а, можа, новы ўнітаз. У 
наш час усё магчыма. На-
чальству галоўнае, каб 
на выбарах “правільна” 
прагаласавалі. Вось тады 
адкуль толькі прыць 
бярэцца. Арганізуюць 
датэрміновае галасаван-
не, падвоз, буфет. А вось 
сродкі на капрамонт 
правільна размеркаваць 
– слабо!

Жыхары дома №2 праз 

“Крывінку” звярта-
юцца да старшыні 
р а й в ы к а н к а м а : 
паважаны Леанід 
К а н с т а н ц і н а в і ч ! 
Знайдзіце час і пра-
верце факты, якія 
пералічаны ў газеце. 
Дайце тэрміновы 
адказ на ўзнятыя 
пытанні. Няўжо вы 
хочаце, каб пра ўсё 
напісанае даведаліся 
ў Адміністрацыі 
Прэзідэнта? 

Г.Станкевіч.
P.S. Дадатковай прабле-

май дома №2 з’яўляецца 
дрэва, якое пагражае 

ўпасці проста на гандлё-
вы кіёск, абарваўшы ўсе 
лініі. Пісьмо з просьбай 
спілаваць дрэва даўно 

напісана. Адказу пакуль 
няма.

На	здымку:	скрыні для 
пошты – пад нагамі.

ВЕЧНЫ РАМоНТ

быў адкрыты 11 верасня ў Лепелі. Вялікі 
канцлер меў дачыненне і да нашых 
суседзяў, бо меў тут маёнтак. Помнік быў 
устаноўлены на ўваходзе ў гарадскі парк. 
Скульптар Леў Аганаў выявіў выдатнага 
палітыка і дыпламата ў поўны рост з гет-
манскай булавой і шабляй.

Леў Сапега – аўтар Статута Вялікага 
Княства Літоўскага 1588-га года. Гэты 
Статут называлі першай Канстытуцыяй 
на тэрыторыі Эўропы. Нават пасля трох 
падзелаў Рэчы Паспалітай і ўключэння 
ейных зямель у склад Расейскай імперыі 
на нашых землях Статутам карысталіся да 
1840-га года. Дзеля гэтага яго спецыяльна 
пераклалі на рускую мову.

Як вядома, Леў Сапега нарадзіўся 
на Бешанковіччыне. Але, акрамя па-
мятнага валуна на яго малой радзіме ў 
вёсцы Астроўна, бешанковіцкая зямля 
не мае ніякіх напамінаў аб выдатным 

дзяржаўным дзеячы.
Не трэба рабіць звышнамаганняў, каб 

уганараваць вялікага зямляка помнікам 
на цэнтральным пляцу Бешанковіч. Нашы 
суседзі адважыліся на падобны крок ра-
ней. А мы ўсё “любуемся” на ідала, дзеянні 
якога асудзіла нават Расея. 

Г.Мікалаеў.

На пачатку наву-
чальнага года раён-
ныя ўстановы адукацыі 
атрымалі паперу ад 
начальніка РАА. Там стая-
ла просьба арганізаваць 
па выхадных і святоч-
ных днях на моладзе-
вых дыскатэках дзя-
журствы педагагічных 
работнікаў. Аргумента-
цыя неабходнасці тых 
дзяжурстваў наступная. 
Маўляў, “на высокім 
узроўні застаецца коль-
касць правапарушэнняў 
і злачынстваў, 
якія ўчыняюць 
непаўнагадовыя ў вячэрні 
час.” 

Не сакрэт, што 
на тыя моладзевыя 
дыскатэкі рэдкі маладзён 
прыходзіць цвярозы. А 
таму можна смела пад-
ганяць да любой уста-
новы культуры аўтазакі, 
якімі ў Менску рэгулярна 
забіраюць з несанкцыя-
наваных дэманстрацый 
апазіцыю, і пасля праверкі 
на алкатэст запоўніць тыя 
закі даверху. Выгода ад гэ-
тага двайная. Па-першае, 
значна папоўніцца раён-
ны бюджэт. А па-другое, 
праз тыдзень-другі, калі 
пагалоскі пра “аперацыю” 
дойдуць да ўсіх, у раёне 
знікне праблема п’янства 
сярод моладзі і звязаныя 
з ёй правапарушэнні. То 

бок, дурная мода прапад-
зе. Законы ж пры гэтым 
парушаныя не будуць. Усе 
мы ведаем, што з’яўленне 
ў грамадскім месцы чала-
века ў нецвярозым стане 
строга караецца. Толькі 
нашы ўлады не йдуць на 
такія строгія меры. Хаце-
лася б іх запытаць “Чаму?”

Мне здаецца, што пры-
чына простая. Калі чала-
век п’яны, ён не патрабуе 
ад улады больш нічога. 
Яму добра і камфортна. А 
вось цвярозаму стануць 
патрэбны розныя фут-
болы ды сустрэчы, якія ў 
нас арганізуюць пакуль 
што толькі па вялікіх свя-
тах. А што рабіць цвяро-
заму з незатуманенымі 
алкаголем мазгамі што-
вечар? Цвярозаму па-
давай бібліятэкі і спор-
товыя залі. А ў нас іх 
проста няма. У тых, што 
існуюць з камуністычных 
часоў, размесцяцца хіба 
што школьнікі. Цвяро-
зы пачне арганізоўваць 
апазіцыйныя партыі, шу-
каць аднадумцаў не па 
бутэльцы, а па палітычнай 
арыентацыі. Ён пачне 
ставіць перад уладай 
непрыемныя пытанні. 
Карацей кажучы, народ 
абудзіцца. Спаць у шап-
ку, як сёння, начальству 
тады не прыйдзецца. Ці 
не таму сёння распраца-

ваны арыгінальныя мета-
ды барацьбы з п’янствам 
– дзяжурства настаўнікаў 
на дыскатэках?

Карысці ад такога дзя-
журства аніякага. А вось 
шкода можа быць, і нават 
вялізная. Напрыклад, што 
вы будзеце рабіць, калі 
нехта з п’яніц пачне пару-
шаць парадак? Падыйдзе-
це і зробіце заўвагу? І не 
факт, што не атрымаеце 
ў фізіяномію. Ды й які па-
радак існуе ў паўцёмнай 
танцавальнай залі? Хто 
гэта разгледзіць? Вось 
таму дзяжурныя стараюц-
ца не ўмешвацца ў аніякія 
разборкі. 

І колькасць 
злачынстваў ад таго ме-
рапрыемства не знізіцца. 
Распачынаць вайну са 
злачынцамі трэба тым 
органам, якія дзеля гэтага 
існуюць – нашай міліцыі. 
Міліцыянты ж пакуль так-
сама моўчкі адбываюць 
дзяжурства на тых ды-
скатэках, не прынімаючы 
аніякіх мер супраць 
пагалоўна п’янай моладзі. 
Бо на тое няма загада вы-
шэйстаячага начальства. 
Усё тое павінна калісьці 
скончыцца сумна. Бо 
мы губляем маладое па-
каленне, якое цалкам 
співаецца.         

Г.Станкевіч.

Думаецца, чытачам “Крывінкі” будзе 
цікава даведацца, што раённы аддзел 
адукацыі прадоўжыў са мной кантракт 
яшчэ на тры гады. Мабыць, хваля абурэн-
ня, якая паднялася ў незалежных СМІ ады-
грала сваю ролю, а мо такой была пазіцыя 
РАА. Сёлета ў сувязі з павелічэннем 
колькасці гадзін замежнай мовы яе 
настаўнікі ў асаблівым дэфіцыце. Так ці 
інакш, але 1-га верасня я сустрэў на сваёй 
ранейшай працы ў Пяцігарскай школе. 

За апошні месяц з прыемнасцю 
даведаўся, што маю ў нашым раёне і па-
за ім шмат новых сяброў, якія сачылі за 
развіццём падзей і аказвалі мне мараль-
ную падтрымку.

Яшчэ больш прыемна было даведацца, 
што ў нашым раёне высокай папулярнас-
цю карыстаюцца перадачы радыё Свабо-

да, якое прыняло самы непасрэдны ўдзел 
у асвятленні майго звальнення. Шмат 
людзей яго слухае і валодае аб’ектыўнай 
інфармацыяй з першых вуснаў. 

Наогул, “Свабоду” слухаюць паўсюль. 
Калі я ўлетку ехаў аўтастопам з Віцебска, 
то пасля кароткай размовы мяне “пазнаў” 
лепельскі вадзіцель папуткі, які наўпрост 
спытаў: ”Дык, можа, вы той самы Станкевіч, 
што я чуў па радыё Свабода?”

Чытачам “Крывінкі”, якія яшчэ ні разу 
не настройваліся на хвалі гэтага радыё, я 
параю найхутчэй яго знайсці. Вы проста 
параўнайце стыль працы гэтага СМІ са 
стылем дзяржаўнага радыё. І вы несум-
ненна зробіце заключэнне не на карысць 
апошняга , і прыдбаеце сабе вернага ся-
бра на доўгі час. 

Г.Станкевіч.

МЯДЗВЕжЫЯ ПАСЛУГІ

ДЗЯжУРСТВА

ПОМНІК ЛЬВУ САПЕГУ

Прайшлі восеньскія даж-
джы, і адразу на ўбраных 
палях “праявіліся” страты 
збожжа. Здаецца, і ўраджай 
сёлета не вельмі вялікі, і на 
палях працуюць новыя хва-
лёныя камбайны беларускай 
вытворчасці, і палі чыстыя 
ад пустазелля, а ў выніку – 
вялізарныя страты. Нават 
праз вакно аўтамабіля скрозь 
па палях бачны роўненькія 
зялёныя шнуры. Гэта і ёсць 
зерне, якое ўзышло пасля 
дажджоў. 

Вось дзе дзяюцца неха-
паючыя да плана мільёны 
намалочаных тон. Чаму ж 
так адбываецца? Розныя 
правяральшчыкі, якіх у кал-
гасах і сёння, пэўна, хоць 
адбаўляй, патрабуюць: “Да-
вай! Давай!” Камбайнёры і 
даюць: ганяюць агрэгаты на 
павышаных хуткасцях, не 
праводзяць прафілактычныя 
агляды. Аграномы не зай-
маюцца кантролем якасці 
ўборкі. Калі б камбайнёрам 

плацілі не толькі за любым 
коштам намалочаныя тоны, 
але і за якасць, была б іншая 
карціна. А якасць тую трэба 
ўстанаўліваць па канкрэтна-
му полю не ў дзень уборкі, а 
восенню, пасля ўсходаў. 

Ды няхай сабе на калгас-
ных палетках убіраюць як 
хочаць. Але ж і “паслугі” на 
прысядзібных участках кал-
гасы аказваюць аналагічныя. 
І за тую няякасную работу га-
спадары мусяць яшчэ плаціць 
дзве ці тры тысячы за сотку! 
Ды за яе трэба даплочваць 
з кішэні тых, хто няздольны 
зрабіць і настроіць камбайн, 
які б працаваў з мінімальнымі 
стратамі. А ў тым, што стра-
ты на прысядзібных  участ-
ках дасягаюць 10 і нават 20 
цэнтнераў з гектара можна не 
сумнявацца. Камбайны тра-
пляюць сюды ў канцы ўборкі 
з вялізнай колькасцю непа-
ладак. Агароды малоцяцца 
адзін за другім. Часта, забіўшы 
сіты ў першай палове дня 

на вільготным участку, кам-
байн працягвае працаваць 
да вечара, пераўтварыўшыся 
ў сеялку. Каля яго спраўна 
завіхаецца бухгалтар, 
збіраючы грошы з сялян, але 
няма ніякага спецыяліста, які 
б патрабаваў ад камбайнёра 
хаця б раз на дні пачысціць 
камбайн. Калі пасля пшаніцы 
камбайн ідзе на авёс ці яч-
мень, ніякія дадатковыя 
рэгуліроўкі не робяцца. Зер-
не ў прамым сэнсе вылятае ў 
трубу. А селянін рады і тым: 
яшчэ б, завершана гадавая 
работа, зерне трапіць у засек. 
Яму няўцям, што плаціць ён 
за няякасную работу, за якую 
трэба караць, штрафаваць. А 
такіх “працаўнікоў”і на стрэл 
не падпускаць на поле. 

Сітуацыя з года ў год 
паўтараецца. Але па-
куль існуюць калгасы як 
манапалісты, што валодаюць 
камбайнамі, ніякіх змен няма.

Г.Станкевіч.

Кантракт прадоўжаны

Спачатку школа, потым дуб
Нядаўна ў “Зары” з’явілася  зацемка, што 

былую школу №1 танней знесці, чым раман-
таваць. Услед за тым пачалося руйнаванне 
школы. Каменны будынак прастаяў усяго 
крыху болей 70-ці гадоў, што зусім не мно-
га для пабудовы такога тыпу. Калі б замяніць 
міжпавярховыя перакрыцці і ўсю сталяр-
ку, атрымаўся б новы магазін ці нешта гэ-
тага кшталту. Цагляная кладка, як сведчаць 
спецыялісты, прастаяла б яшчэ тры разы па 70. 
Але наша ўлада мае сродкі толькі на зарплаты 
і пенсіі, якія перад прэзідэнцкімі выбарамі трэ-
ба тэрмінова падцягваць уверх ад крытычнай 

кропкі. На ўсялякія рамонты не для сябе гро-
шай бракуе. Будынак школы 10 гадоў прастаяў 
без кансервацыі і пачаў развальвацца. А сёння 
яго пачалі знішчаць. 

Спілуюць і “напалеонаўскі” дуб. Ён, аказва-
ецца, уяўляе пагрозу ў час буры. І яго, замест 
таго, каб умацаваць, прапанавана спілаваць. 
Што ж, рашэнне зусім у дусе сучаснай улады. 
Яна працягвае нішчыць усё, што звязана з 
гісторыяй. Адным дубам болей! Аднаўляць жа 
давядзецца тым, хто прыйдзе на змену.   

М.Васільеў.
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Чаму? Карысьць такога выбары для 
ўлады абумоўленая шэрагам чыньнікаў.

Пералічым па пунктах. 
– У сьнежні яшчэ ня будуць вядомыя 

ўмовы пастаўкі расейскіх газу і нафты на 
2011 год. Умовы гэтыя чакаюцца цяжкімі, 
перамовы могуць прывесьці да чарго-
вай гандлёвай вайны з перакрыцьцём 
газавай і нафтавай трубаў, што ство-
рыць не найлепшы фон для народнага 
волевыяўленьня. А цяпер дакладна ўсе 
гэтыя “падарункі пад елачку” зьявяцца 
ўжо пасьля выбараў.

– Гледзячы па ўсім, 
грошы на тое, каб 
пад самыя выбары 
выдаць электара-
ту сярэдні заробак 
з запаветных 500 
даляраў, ёсьць. Але 
яны пакуль ёсьць. 
А калі здарыцца што 
за дадатковыя месяцы 
чаканьня, той жа газавы ці нафтавы ўдар 
расейскіх братоў? Тады запас пойдзе на 
закрываньне дзірак, і за які кошт плаціць 
500 даляраў?

– Выбары ў сьнежні ў параўнаньні са 
студзенем ці лютым – на месяц ці два 
менш расейскай інфармацыйнай вай-
ны, менш чарговых “хросных бацькаў” 
і іншых сюрпрызаў. Беларускія прапа-
гандысты могуць расказваць, што гэтыя 
інфармацыйныя атакі б’юць міма цэлі, 
што народ у выніку іх яшчэ шчыльней 
гуртуецца вакол Лукашэнкі. Але кропля 
камень точыць, эфэкт прапаганды – не 
ў яе пераканаўчасьці, а ў працягласьці 
ўзьдзеяньня. Да таго ж расейскія салда-
ты і генэралы інфармацыйнай вайны ву-
чацца. А так і ўзьдзеяньня і вучэньня на 
месяц ці два менш.

– Ну і, нарэшце, псыхалягічны фон: 19 
сьнежня – за некалькі дзень да каталіцкіх 
Калядаў і Новага году. Народ настроены 
лагодна, у перадсьвяточным настроі, 

спадзяецца на лепшае. Выбары – як вы-
бар Дзеда Мароза. Ну ўсім жа зразумела, 
што ён адзін, і выбару як такога ў гэтай 
справе няма.

Да недахопаў рашэньня можна 
аднесьці хіба пэўную датэрміновасьць 
– апошні тэрмін правядзеньня выбараў 
быў 6 лютага, а прызначаныя раней. Але 
ў 2006 годзе яны адбыліся на паўгоду ра-
ней і ніякіх асаблівых іміджавых стратаў 
улада ад гэтага не панесла. А зараз іх буд-
зе яшчэ менш. У адрозьненьне ад 2005-

2006 гадоў, калі прыз-
начэньне выбараў 
было нечака-
насьцю прынамсі 
для апазыцыі, 
цяпер каманды 
п а т э н ц ы й н ы х 
кандыдатаў ста-
яць на нізкім стар-

це. Усе гатовыя, і ў 
адкладзе выбараў не 

зацікаўленая, так выглядае, і апазыцыя. 
Праўда, ўсе гэтыя аргумэнты былі да-

рэчы і тыдзень таму: 7-га верасьня ўсе 
чакалі, што выбары будуць прызначаныя 
на 12-га сьнежня. 

Ня выключана, што меў рацыю калега 
Цыганкоў, што ўлада і плянавала пер-
шапачаткова выбары на 12-га сьнежня, 
але вырашыла разабрацца, паспра-
баваць высьветліць, чаго ж чакаць, у 
прыватнасьці, ад дарагога расейскага 
саюзьніка. Магчыма, у мінулую нядзе-
лю пасьля чарговага залпу расейскіх 
тэлеканалаў, у тым ліку і ўпершыню 
– дзяржаўнага РТР, і даведаліся, што 
інфармацыйная вайна будзе пра-
цягвацца і што асаблівых саступак у 
эканамічнай сфэры чакаць ня варта. А 
тады ўсе выкладзеныя вышэй аргумэн-
ты захоўваюць сваю моц. Сьнежань, як і 
было прадказана. 

Юры Дракахруст.

«Я бывший сотрудник 
одной из спецслужб Россий-
ской Федерации хочу сделать 
достоянием общественности 
следующее. Председатель 
правительства России Путин 
хочет убить президента Бело-
руссии Лукашенко. Я заявляю 
об этом со всей ответствен-
ностью, ибо располагаю до-
стоверными фактами. По по-
нятным причинам я не могу 
назвать свои имя и фамилию. 
Я был и остаюсь патриотом 
России.

Мне лично не нравится Лу-
кашенко — ни как человек, ни 
как политик. Мне не нравится, 
что он хочет обеспечить бла-
гополучие своей страны за 
счет моей родины — России. В 
Белоруссии скоро президент-
ские выборы. Чтобы убрать 
Лукашенко, у нас есть целый 
набор нормальных средств 
и методов. Наши СМИ могут 
слепить из Лукашенко какой 
угодно образ — сумасшедше-
го или больного. Мы можем 
поставить его на колени эко-
номически — через постав-
ки нефти и газа. Мы можем в 
конце концов договориться 
с Европой, Соединенными 
Штатами. И этого достаточно 
— Лукашенко рухнет. Но мне 
абсолютно не приемлемы ме-
тоды физического устранения 
президента Белоруссии, кото-
рые планирует использовать 
руководство моей страны.

Мне достоверно известно, 
что для реализации этой цели 
в июне этого года в госкор-
порации «Ростехнологии» 

создана специальная группа 
из числа бывших сотрудник 
Федеральной службы безо-
пасности, Службы внешней 
разведки и других спецслужб. 
Создана по прямому указа-
нию Путина.

Все знают, что «Ростехно-
логии» являются фактически 
филиалом ФСБ, а ее руко-
водитель Чемезов является 
близким другом Путина. Но 
бывшие работники спецслужб 
не только зарабатывают там 
сумасшедшие деньги на раз-
личных сделках, на внутрен-
нем жаргоне это называется 
«пилить проекты». Там плани-
руются и реализуются гряз-
ные дела. Говорю это со всей 
ответственностью.

Группа по физическому 
устранению президента Бело-
руссии строго засекречена. В 
нее входят только самые про-
веренные и преданные Пути-
ну силовики. Уже отработано 
несколько сценариев уничто-
жения Лукашенко: устройство 
автомобильной или авиаци-
онной катастрофы, заражение 
через подарок или почтовое 
отправление, задействование 
снайпера.

Но в качестве наиболее ре-
ального сценария рассматри-
вается проведение масштаб-
ного теракта во время одного 
из массовых мероприятий с 
участием Лукашенко, а в пред-
выборную кампанию Лука-
шенко придется проводить 
много таких мероприятий.

Всерьез рассматривается 
теракт во время традици-

онного праздника урожая в 
Белоруссии. Возможные люд-
ские потери при этом просто 
не принимаются в расчет.

Для создания атмосферы 
паники планируется прове-
сти в ближайшие месяцы в 
Белоруссии серии устрашаю-
щих акций с использованием 
взрывных устройств, разра-
батываются сценарии по по-
хищению известных людей. 
Чтобы посеять панику вокруг 
белорусской продукции, по-
ставляемой на экспорт, специ-
алисты из этой группы плани-
руют заражение нескольких 
партий продовольственных 
товаров радиоактивными ве-
ществами.

Откуда эти факты известны 
мне? Есть порядочные люди 
и в этой спецгруппе. Я боевой 
офицер, я побывал во многих 
горячих точках и знаю, что 
такое терроризм, что такое 
смерть невинных граждан. 
Волгодонск, Беслан — это 
лишь самые яркие приме-
ры. Я абсолютно неприемлю 
подобных грязных методов 
устранения главы другого го-
сударства, даже если он тебе 
и не нравится. Особенно, если 
это связано с гибелью обыч-
ных белорусов. Причем са-
мых близких нам, россиянам, 
по духу. Так думаю не только 
я, но и многие мои коллеги. 
Именно поэтому я принял ре-
шение заявить о существую-
щих планах открыто и во все-
услышание. Понятно, что те, 
кто стоит за этими планами, 
скажут, что это провокация. 

Но уже ближайшее развитие 
событий будет говорить само 
за себя.

Своим коллегам по спец-
службам хочу сказать, что 
я тоже профессионал и ис-
кать меня бесполезно. Честь 
имею».

С колес разбираться, чьих 
спецслужб эта видеосъемка, 
— значит неизбежно запу-
таться в сетях конспирологии 
и множественности версий. 
Понятно, что ни ФСБ России, 
ни КГБ Беларуси на авторство 
«кино» покушаться не будут, 
да и в целом собственную 
реакцию на этот информа-
ционный взрыв постараются 
вывести за рамки публичного 
поля.

Более того, не удивимся, 
учитывая громкость заявле-
ний (все-таки обвинения в 
заговоре с целью убийства 
главы государства — это даже 
не коктейль Молотова в окно 
посольской машины), если 
через какое-то время одна 
из спецслужб, а то и обе вме-
сте, предъявят на суд обще-
ственности истинного творца. 
Какого-нибудь перечитавше-
гося свежей прессы студен-
тика.

Впрочем, видео уже пошло 
в массы и свое черное дело 
сделает. Версия о заговоре 
против Лукашенко со стороны 
России займет определенное 
место в жадно впитывающем 
всю предвыборную информа-
цию общественном сознании.

Эксперт аналитического 
центра «Стратегия» Валерий 

Карабалевич отмечает, что 
идея заговора против Лука-
шенко постоянно в той или 
иной форме присутствует в 
белорусском информацион-
ном пространстве: «Лукашен-
ко сам при случае об этом с 
удовольствием говорит. Он в 
это верит».

Верит в это (по крайней 
мере, может поверить) и на-
селение, отмечает политолог. 
А это уже существенно меняет 
расстановку сил на внутрен-
нем информационном поле 
накануне выборов.

Россия серией разоблачи-
тельных телепередач и ста-
тей за последние несколько 
месяцев серьезно подмочила 
образ Лукашенко. Правда, 
информационной обработке 
подвергался российский же 
обыватель. Контрудары бело-
русской пропаганды также 
имели целью не обществен-
ность соседней страны, а соб-
ственный народ. То есть две 
страны ведут информацион-
ную войну, но каждый на сво-
ей территории.

Громкие заявления наподо-
бие данного видео могут быть 
выгодны белорусской власти, 
отмечает Валерий Карбале-
вич. Они при должной подаче 
еще больше дискредитируют 
российскую власть в глазах 
населения, сильнее сплачива-
ют президентский электорат. 
«Но говорить, что это дело 
рук именно белорусских вла-
стей, белорусских спецслужб, 
никаких оснований нет», — 
считает политолог.

С другой стороны, отмеча-
ет эксперт, нагнетание обста-
новки официальному Минску 
сейчас совершенно не нужно.

«Обратите внимание, ат-
мосфера уже накалилась. 
События в Беларуси массово 
пропускаются через россий-
ские и европейские СМИ, и 
значимость этих событий раз-
дувается до невероятных раз-
меров. Нарастает ажиотаж. 
А вот это Лукашенко уже не 
выгодно, — говорит Валерий 
Карбалевич. — Он хотел про-
вести максимально, насколь-
ко это возможно, тихие и спо-
койные выборы».

В ситуации же, когда инфор-
мационные взрывы следуют 
один за другим, миф о бело-
русской стабильности, этот 
краеугольный камень нынеш-
ней власти, может разрушить-
ся с невероятной скоростью. 
«Возникает вопрос — кто 
создает эти информационные 
взрывы? И вот тут говорить о 
российских спецслужбах уже 
можно», — считает полито-
лог.

Впрочем, для констатации 
очевидно вытекающего из 
данного видео факта его ав-
торов знать и не нужно — от-
ношения Минска и Москвы 
на официальном уровне не 
просто ухудшились катастро-
фически. Их, если мы все 
правильно поняли, больше 
нет. По крайней мере, при 
нынешних государственных 
лидерах.

Алексей Золотницкий, 
«Белорусские новости» .

Палата прадстаўнікоў 
спраўдзіла прагнозы большасьці 
экспэртаў – выбары прызнача-
ныя на 19 сьнежня. Дакладней, 
прагноз палягаў у тым, што яны 
адбудуцца ў сьнежні.

Кто готовит покушение на президента Беларуси?

РоССийСКиЕ ТЕлЕКАНАлЫ 
РАССКАЗАли о ГиБЕли 
олЕГА БЕБЕНиНА

Гибель основателя и руководителя сайта 
charter97.org Олега Бебенина продолжает 
оставаться в центре внимания белорусской 
общественности, иностранных журнали-
стов и международных организаций. 

БАЖ обращается к главе МВД и 
генпрокурору 

«Белорусская ассоциация журналистов» 
6 сентября направила Обращения на имя 
Анатолия Кулешова и Григория Василеви-
ча. 

Организация призывает власти сделать 
всё возможное для проведения всесторон-
него, непредвзятого и прозрачного рассле-
дования обстоятельств гибели основателя 
и руководителя сайта charter97.org Олега 
Бебенина.

Приводим текст полностью:
«Уважаемый Анатолий Нилович (Григо-

рий Алексеевич)!
Члены ОО «Белорусская ассоциация жур-

налистов» высказывают крайнюю обеспо-
коенность обстоятельствами гибели своего 
коллеги, члена организации Олега Бебени-
на, которого 3 сентября нашли повешенным 
на его даче.

Следствие в первую очередь рассматри-
вает версию самоубийства, т. к. судебно-
медицинская экспертиза не выявила 
никаких других повреждений, кроме стран-
гуляционной борозды на шее журналиста.

Однако близкие, друзья и коллеги Олега 
утверждают, что его поведение, планы и 
жизненные обстоятельства никак не пред-
вещали намерения добровольно уйти из 
жизни.

Гибель известного журналиста и обще-
ственного активиста уже оказалась в цен-
тре внимания белорусской и международ-
ной общественности.

Особую обеспокоенность вызывает то, 
что ни по одному из громких дел, связанных 

с гибелью или исчезновением белорусских 
журналистов, следствие не дало ответов на 
вопрос — кто же виноват в их смерти.

Поэтому ОО «БАЖ» призывает Вас сде-
лать всё возможное для проведения все-
стороннего, непредвзятого и прозрачного 
расследования обстоятельств гибели Олега 
Бебенина».

оБСЕ призывает провести неза-
висимое расследование смерти 
олега Бебенина 

Представительница ОБСЕ по вопросам 
СМИ сделала заявление в связи с гибелью 
журналиста в Беларуси.

Дуня Миятович выразила обеспокоен-
ность в связи со смертью Олега Бебенина 
и призвала власти провести взвешенное и 
независимое расследование.

– Смерть Олега Бебенина является боль-
шой утратой для белорусской журнали-
стики. Его боевой веб-сайт остается из не-
многих неправительственных источников 
информации, и сотрудники веб-сайта явля-
ются объектами продолжительного адми-
нистративного давления, - заявила Миято-
вич.

– Я приветствую намерение Генеральной 
прокуратуры провести расследование дру-
гих возможных версий гибели журналиста, 
несмотря на предварительный вывод, что 
журналист покончил с собой… Я призываю 
белорусские власти провести независимое 
расследование этой трагической смерти. 
Это особенно важно, чтобы избежать обо-
стрения того отрицательного воздействия 
на белорусские СМИ, которые могут вы-
звать вопросы о его смерти, – заявила пред-
ставительница ОБСЕ.

Дуня Миятович также выразила соболез-
нование семье Олега Бебенина, его колле-
гам и друзьям.

ВЫБАРЫ ДЗЕДА МАРОЗА 

В информационной войне между Минском и Москвой прозвучал новый выстрел. С чьей стороны — это пока вопрос. Но выстрел не просто громкий, а оглуши-
тельный. Скрывший свои имя и фамилию («по понятным причинам») бывший сотрудник российских спецслужб заявил, что премьер-министр России Владимир 
Путин готовит убийство Александра лукашенко. 
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Журналисты издания «Et 
Cetera» посетили сестру Васи-
ля Быкова, которая живет в 20 
километрах от деревни Бычки 
Ушачского района Витебской 
области – малой родины писа-
теля.

Валентина Быкова живет 
одиноко и пожаловалась на 
крайне низкую пенсию.

«Я работала в колхозе. По-
том в совхозе. Там же зарплаты 
совсем маленькие были. В этом 
месяце уже подняли пенсию – 
получаю...290 тысяч рублей (95 
долларов США). Сейчас район-
ная власть стала помогать: дро-
ва бесплатно привезут, дали 70 
тысяч еще на дрова. Ко мне при-
ходит женщина из райсобеса 
два раза в неделю - помогает по 
дому», - рассказала Валентина 
Быкова.

На этом «забота» властей о 
сестре Народного писателя Бе-
ларуси заканчивается.

СЕСТРА БЫКОВА 
ПОЛУчАЕТ 
ПЕНСию В 290 
ТЫСЯч РУБЛЕЙ 

Сестра	 Народного	 писа-
теля	 Беларуси	 Василя	 Быко-
ва	находится	в	бедственном	
положении.

«Дзеці два тыдні рэпеціравалі 
лінейку з Лукашэнкам»

На лінейку мы пайшлі з 
паліклінікі. Трошкі спазніліся. 
Каля школы нас перахапіў чала-
век у чорным, які сказаў, што ў 
школу нам нельга. На просьбу на-
звацца і паказаць дакументы, ча-
лавек пачаў пагражаць міліцыяй. 
На вуліцы дождж, халодны вецер. 
Кажу невядомаму ў чорным: «За-
раз мой сын прамокне і захварэе. 
Мне што, яго адразу са школы ў 
бальніцу везці?» «Вязіце адразу 
ў бальніцу», — без ценю ўсмешкі 
адказвае той. Працягваю настой-
ваць, каб нас пусцілі, кажу, што 
нашыя правы, як грамадзянаў 
Беларусі, парушаюцца. Патрабую 
нарэшце паказаць дакументы. 
Праз колькі хвілін спрэчак не-
вядомы перамаўляецца па рацыі 
і атрымлівае загад назвацца. 
«Начальнік Бараўлянскай міліцыі, 
Белуш Уладзімір Эдуардавіч», — 
кажа мужчына, але дакументы 
не паказвае. Я ж ведаю, што Бе-
луш — чалавек старэйшы за яго, 
хударлявы. А гэты — малады, 
паўнаваты.

Нарэшце нас і групу бацькоў 
пускаюць пад дашок прыпынкаў. 
Да школы па-ранейшаму не пад-
пускаюць. 

Людзі прыйшлі сюды з дзецьмі 
пешшу. А гэта 4 кіламетры! Па лу-
жынах, па дажджы. Бо транспарт 
сюды не пусцілі — ні грамадскі, 
ні прыватны.

Усё давялося пакінуць на 
прыпынку за 4 км ад школы. 
Недалёка ад таго прыпынку, да-
рэчы, размешчаныя інтэрнаты. 

Дык людзей адтуль не выпускалі 
сёння 3 гадзіны.

На ўваходзе ў школу ўсіх 
абшуквалі — і дзяцей, і іх бацькоў. 
Забіралі звязкі з ключамі. Пас-
ля гэтага ўсіх бацькоў вывелі са 
школы, загадалі адысці падалей і 
перачакаць адну гадзіну.

Частка пайшла да машын (за 4 
км), а частка (некалькі дзясяткаў), 
засталіся чакаць пад дажджом.

На лінейку трапілі не ўсе 
дзеці — частку рассадзілі па 
класах. Пазней Аляксандр 
Рыгоравіч разам з сынам хадзіў 
па кабінетах. 

Перад прыездам дзеці два 
тыдні рэпеціравалі гэтую лінейку. 
Па дзве гадзіны маршыравалі 
пад аркестр, развучвалі, як, хто і 
куды пойдзе, хто дзе стане.

Я свайго сына не пусціла, 
і некаторыя бацькі таксама. 
Канікулы ёсць канікулы, мы свае 
правы ведаем. Астатніх загналі 
прымусам.

У школу мы патрапілі толькі 
пасля ад‘езду Лукашэнкі. Зайшлі 
ў будынак, а там адусюль выход-
зяць людзі з рацыямі, сабакамі. 
І звязкамі ключоў. Іх было, зда-
валася, больш чым вучняў з 
настаўнікамі.

* * *
Колю Лукашэнку споўнілася 

6 гадоў. Выказвалася мерка-
ванне, што ён пойдзе або ў 
элітную гімназію каля Драздоў, 
або ў новазбудаваную школу 
ў Астрашыцкім Гарадку, або ў 
Бараўлянскую.

Навучальна-педагагічны ком-
плекс «дзіцячы садок-сярэдняя 
школа» ў вёсцы Бараўляны 
разлічаны на 950 месцаў: сярэд-
няя школа — 720 месцаў, дзіцячыя 
яслі-садок — 230 месцаў. Трохпа-
вярховы будынак навучальнай 
установы ўключае: пачатковыя 
класы (навучальныя і гульнявыя 
пакоі, спальныя і гардэробныя 
памяшканні); 5—11 класы (на-
вучальныя класы, лабараторыі 
фізікі, хіміі і біялогіі, лінгафонныя 
кабінеты, кабінеты інфарматыкі, 
дапрызыўнай падрыхтоўкі, 
студыя мадэлявання, студыя 
харэаграфіі, цэнтр патрыятыч-
нага выхавання); бібліятэку з 
чытальнай залай; актавую залу; 
спартыўныя залы (гульнявую, 
гімнастычную), трэнажорныя 
залы, басейн (чатыры дарожкі); 
майстэрні па апрацоўцы тканін, 
металу і дрэва, кабінет кулінарыі; 
кабінет доктара з працэдур-
ным пакоем, фізіятэрапеўтычны 
кабінет, інгаляторый; абедзен-
ная зала на 240 пасадачных 
месцаў.У новай школе будуць 
працаваць 69 педагагічных 
работнікаў, 63 чалавекі тэхпер-
саналу, два медработнікі. Школа 
прымае вучняў з мікрараёнаў 
вёсак Бараўляны, Копішча, 
Валяр‘янава, Драздова і пасёлка 
Вопытны.

Запісаў 
Сямён Печанко.

МІЛІНКЕВІч: НЯўДЗЕЛ – 
ГэТА НЕ ДЛЯ МЯНЕ 

Ці будзе ўдзельнічаць у выбар-
чай кампаніі лідэр Руху “За Свабо-
ду”, экс-кандыдат на прэзыдэнта 
Аляксандар Мілінкевіч? 

Мілінкевіч: Зараз мы праводзім 
інтэнсіўныя кансультацыі з 
партнэрамі, якія падзяляюць най-
важнейшыя для нас каштоўнасьці, 
і я думаю, што да канца тыдня буд-
зе абвешчана, у якім фармаце я і 
Рух «За Свабоду» ўдзельнічае ў вы-
барах. 

Дракахруст: Летась на 
Эўрапейскім кангрэсе і сёлета 
ў траўні вы даволі адназначна і 
ўпэўнена заяўлялі, што вы асабіста 
будзеце ўдзельнічаць у выбарах. А 
што здарылася, што гэта стала пы-
таньнем?

М: Пытаньне ёсьць. І калі пра-
грама прадстаўлялася ў траўні, 
таксама вылучаліся ўмовы. Не 
было так, што 100-працэнтна, ўра, 
пераможам. Былі ўмовы даволі 
жорсткія, і паводле гэтых умоваў і 
прымаецца рашэньне. Я б не хацеў 
апярэджваць падзею. Да канца 
тыдня мы абмяркуем з нашымі 
партнэрамі. Гэта не самастойнае 
рашэньне, гэта рашэньне цэлай 
групы людзей, якія падзяляюць 
погляды, што найважнейшым для 
нас зьяўляецца незалежнасьць 
і эўрапейскі шлях, і абавязкова 
аб‘явім ад гэтым.

Д: Тое, што вы назвалі партнэрамі, 
гэта тыя акрамя вас кандыдаты, 
якая сустракаліся ў Берштах -- 
Костусеў, Міхалевіч і Глушакоў, ці 
размова ідзе пра больш шырокае 
кола людзей?

М: Гэта залежыць ад таго, які 
шлях і стратэгію абяруць на гэтых 
выбарах канкрэтныя прэтэндэн-
ты. Акрамя таго мы працуем зараз 
і з грамадзкімі арганізацыямі, і з 
маладзёвымі, хацелі б, каб у нас 
была скаардынаваная пазыцыя. 
Я больш за ўсё хачу сказаць, што 

выбары, на якіх зараз усе зацыкле-
ныя, безумоўна, важная рэч, на іх 
канцэнтрацыя ўвагі, але усім зра-
зумела, што выбараў у Беларусі не 
было і гэта ня будуць выбары. І нам 
вельмі важна, каб Беларусь мела 
пэрспэктыву. І мне хацелася б, 
каб кожныя выбары прыводзілі да 
пэўных зьменаў у краіне – і ў дум-
ках людзей, і ў паводзінах улады, і 
ў дзеяньнях апазыцыі. Гэта вельмі 
важна. Калі тэатар, які робіць ула-
да, не зьяўляецца выбарамі ў дэ-
макратычным сэнсе, то мы павінны 
ставіць больш шырокія мэты. Я 
лічу, што гэта прынцыпова. 

Д: А калі вы прымеце рашэнь-
не не ўдзельнічаць у выбарах? 
Вы зьбіраецеся заклікаць сваіх 
прыхільнікаў падтрымаць іншага 
кандыдата, ці вы проста пасуеце, 
так бы мовіць, у гэтай сытуацыі?

М: Няўдзел – гэта не маё. 
Я ўдзельнічаў у мясцовых, у 
парлямэнцкіх выбарах, актыўна 
езьдзіў па краіне, выступаў побач 
з дэмакратычнымі кандыдатамі, 
дэманстраваў, што ў нас сапраўды 
ёсьць шырокая каманда па ўсёй 
краіне. Таму на гэтых выбарах, ка-
нечне, для мяне бліжэй актыўны 
удзел ( у выглядзе каго, мы выра-
шым), а не пасіўны байкот.

Д: Ці ня лічыце вы, што сыход з 
кампаніі самага рэйтынгавага, вя-
домага кандыдата будзе азначаць 
і успрымацца многімі ў краіне і за 
яе межамі як параза ўвогуле ўсяго 
нацыянальна-дэмакратычнага ля-
геру?

М: Не, я так не думаю. Я думаю, 
што ўсё будзе залежыць ад таго, 
як будзе аргумэнтаваны ўдзел ці 
няўдзел, і, па-другое, якая будзе 
наступная дзейнасьць, Таму што 
«выбары», якія зараз адбываюцца, 
гэта, на самой справе, маленькая 
частка вялікай стратэгіі змаганьня 
за краіну.

1	верасня	Аляксандр	Лукашэнка	ўзяў	удзел	у	адкрыцці	новай	школы	ў	вёсцы	Бараўляны,	
што	ў	Мінскім	раёне.	Як	гэта	было,	расказвае	маці	вучня	новай	школы	Наталля	Гарачка.

(Працяг. Пачатак у №14)

Канкурэнтаздольная Бела-
русь. Навукова-тэхнічны пра-
грэс і рэвалюцыя камунікацый 
вымушаюць Беларусь пера-
гледзець свае стандарты якасці, 
метады гаспадарання і месца ў 
міжнародным падзеле працы. Не-
абходна як мага хутчэй правесці 
столькі пераўтварэнняў, колькі 
трэба для таго, каб выкарыстаць 
усе перавагі глабалізацыі і сва-
боднага гандлю:

• фінансавае аздараўленне 
і прамысловая мадэрнізацыя 
беларускіх прадпрыемстваў;

• распаўсюджванне практыкі 
абавязковай атэстацыі 
спецыялістаў для ажыццяўлення 
ліцэнзаванай і сертыфікаванай 
дзейнасці;

• структурная перабудо-
ва і паскоранае абнаўленне 
асноўных фондаў у цяжкай, 
хімічнай, нафтаперапрацоўчай 
і лёгкай прамысловасці, транс-
партным і сельскагаспадарчым 
машынабудаванні;

• укараненне новых метадаў 
арганізацыі вытворчасці, 
кіравання і збыту;

• павелічэнне колькасці 
навукаёмістых вырабаў і развіццё 
высокатэхналагічных галін 
прамысловасці;

• пераход беларускай 
вытворчасці на міжнародныя 

стандарты якасці ISO;
• эфектыўнае выкарыстан-

не фінансавага і аперацыйнага 
лізінгу;

• стымуляцыя развіцця сферы 
паслуг і выхад на новыя замеж-
ныя рынкі.

Прадказальная Беларусь. Ня-
гледзячы на замежныя крэдыты, 
падтрымку ліквіднасці беларускіх 
банкаў, аперацыі на валютным 
рынку і дэвальвацыю ў студзені 
2009 года, стан нашай банкаўскай 
сістэмы далёкі ад ідэальнага. 
Праграмы прымусовага льготна-
га крэдытавання нерэнтабель-
ных дзяржпрадпрыемстваў ста-
вяць беларускія банкі на мяжу 
выжывання, а паводзіны нашай 
валюты палохаюць нават са-
мых дасведчаных фундатараў. 
Беларускія ўлады не маюць права 
рызыкаваць макраэканамічнай 
стабільнасцю дзеля дасягненні 
недоўгачасовых эфектаў палітыкі 
«латання дзірак». Моц і канвер-
туемасць нашай валюты павінны 
стаць знакам эканамічнай 
надзейнасці беларускай дзяржа-
вы. Таму я выступаю ЗА:

• развіццё крэдытнага рынка і 
камерцыйных банкаў;

• стварэнне Агенцтва 
фінансавага развіцця, якое 
будзе займацца ўскосным 
датаваннем беларускіх 
дзяржпрадпрыемстваў;

• узмацненне незалежнасці 

Нацыянальнага банка і вылучэн-
не нізкага ўзроўню інфляцыі ў 
якасці галоўнай мэты манетарнай 
палітыкі;

• раўнавагу плацёжнага балансу 
і ліквідацыю дзяржаўнага доўгу 
(неабходна ўнесці ў Канстытуцыю 
папраўку, якая забараняе пры-
няцце парламентам дэфіцытнага 
бюджэту);

•актывізацыю аднаўзроўневага 
іпатэчнага крэдытавання, 
развіццё рынка страхавых паслуг 
і электронных плацяжоў;

• правядзенне грашовай 
рэформы і ўтрыманне стабільнага 
валютнага курсу.

Дзелавая Беларусь. 
З‘яўляючыся прыхільнікам анга-
жавання беларускіх грамадзян у 
працэс прыватызацыі дзяржаўнай 
уласнасці, я агітую ЗА:

• р а с п р а ц о ў к у 
заканадаўчай базы для функцыя-
навання беларускага фондавага 
рынка і актывізацыю беларускіх 
біржаў;

• развіццё інвестыцыйных 
фондаў і фінансавых інстытутаў, 
якія забяспечваюць мабілізацыю, 
эфектыўнае засваенне і 
ўзбуйненне беларускага капіталу, 
для правядзення паступо-
вай грашовай прыватызацыі 
неэфектыўных сектараў 
эканомікі;

• стварэнне ўмоў для 
ўключэння шырокіх слаёў 
насельніцтва ў працэс акцыяна-
вання беларускай эканомікі па 
сродкам пенсійных і страхавых 
фондаў.

(Працяг	будзе)

оБЪЯВлЕНиЕ              
Дополнительный заработок. Не 

распространение. Работа с людь-
ми. Тел. МТС – 6969347, Velcom– 

6723842.

АЛЕСЬ МІхАЛЕВІч: СТРАТэГІЯ эВАЛюЦЫІ


